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להוציא את מצריים מתוכנו

אל תיתקע במצרים

התורה מספרת לנו לא רק על התרחשויות בעבר, 
אלא התורה חיה ונושמת וכל מה שכתוב בתורה עוֹבר 
על עם ישראל בכל שנה ושנה, וגם אז לכל אחד לפי 

הבחינה שלו.

בפרשת השבוע כתוב שבני ישראל יצאו "חמושים" 
ממצרים – לפי הדעה הממעיטה ביותר, מדובר באחד 
מחמישה שיצאו ממצרים. זאת אומרת שמכל חמישה 
יהודים ארבעה נשארו במצרים, כלומר מתו במכת 

חושך. זה נשמע נורא ואיום, איך זה ייתכן?

והאמת היא, שאם חז"ל אומרים זאת – כך היה בוודאי. 
אבל אפשר להסביר זאת גם ברמה הרעיונית: היציאה 
ממצרים אינה רק יציאה פיזית, אלא היא יציאה מהתרבות 

ומתפיסות העולם המצריות.

יכול להיות שיהודי יוצא ממצרים, אבל מממשיך לחשוב 
כמו מצרי ולהתנהג כמו מצרי – וזה נקרא שהוא "תקוע" 

עדיין במצריים.

ולכן האירוע המחריד הזה קרה דווקא במכת חושך, 
כי המשמעות של הגאולה היא 'אור' כמו שאומרים בליל 
הסדר: "והוציאנו מאפילה לאורה", ואילו מי שממשיך 
לחשוב כמו מצרי הוא למעשה "תקוע" עדיין במכת 
חושך. לא פלא שאנחנו נתקלים בתורה שוב ושוב 
בגעגועים של בני ישראל למצרים ובדפוסי התנהגות 

של חוסר אמונה מוחלט.

כי מה זה 'מצרים'? רבי נחמן אומר בכמה מקומות 
שמצריים זה ההיפך מהאמונה, מההשגחה, מהניסים, 
מהגאולה (ל"מ ז). מצריים זה אומר לחיות בטבע כאילו 

אין שום השגחה.

וכך כתוב בתורה רנ: "וזה עיקר צער של ישראל 

שיש להם בגלות, הכול הוא מחמת שנפלו מהדעת 
ותולין הכול בטבע ובמקרים ובמזל, ומחמת זה יש להם 
צער וייסורין כנ"ל, וזה בא להם מחמת שהם שרויין בין 
העכו"ם ולמדו מהם, מחמת שרואין שעתם מוצלחת 
מאוד, וישראל נבזים ושפלים, על כן הם לומדים מהם 
ותולין הכול בטבע ומקרה, ומחמת זה בעצמו יש להם 
ייסורים, כי אילו היה להם דעת שהכול בהשגחה – לא 

היה להם ייסורים כלל".

איפה אתה חי?

וגם בימינו אנו, יש סביבנו שתי מערכות חיים. מערכת 
חיים אחת היא מצרית גלותית, שחיים רק את הטבע 
ואת המקרה, וממילא נופלים לחרדות ופחדים ודאגות 
והם חיים בחושך נורא, בצער ובייסורין, כלשון רבי 
נחמן. חושבים שהנה תכף ייגמר הנגיף, והנה מגיע 
נגיף חדש, מפחדים בבית ומפחדים ברחוב. וזה לא רק 
בגלל הקורונה, אלא זה באופן כללי, שהרי כבר שנים 
רבות שאני רואה את תופעת החרדות הולכת ומתרחבת 

והפניות בנושא הזה הולכות וגוברות.

אבל ישנה מערכת חיים נוספת שהיא מערכת החיים 
של האמונה. חיים של אור וגאולה. של השגחה פרטית 
מדויקת. אלה חיים של רוגע ושלווה, חיים שבהם הכול 
טוב. רבי נחמן אומר בציטוט שהובא לעיל שככל שאדם 
חי את האמונה ואת ההשגחה כך אין לו ייסורים כלל.

אפשר לחיות בעולם הזה חיים יפים ומתוקים. אבל 
זה רק בכוח האמונה. אתה לבדך הוא המחליט אם 
אתה רוצה לצאת ממצרים ורוצה לתת לחושך של 
מצרים לצאת מתוכך, או שאתה רוצה להמשיך ולחיות 

בגלות ובחושך.

אם אתה מחליט להיות מחובר לאמצעי התקשורת 
ולחדשות ולשמוע אנשים שמדברים כל היום אך ורק 

על הטבע ועל המקרה, לשמוע אנשים בלי טיפת אמונה, 
אנשים שרק מנסים להטיל פחד ומורא – אז אל תתפלא 
שאתה סובל צער וייסורים, כי אתה ממש מנתק את 
עצמך בידיים מההשגחה ומכניס את עצמך לגלות, כי 

הכנסת את הגלות לתוכך.

אבל אם אתה רוצה לחיות את ההשגחה, תתחיל 
להתחבר לאנשי אמונה, ותתחיל לחשוב כמו יהודי מאמין. 
תוציא את הגלות מתוכך ותזכור היטב שרק ה' שולט 
בעולם ושהכול בהשגחה. "אם ה' לא ישמור עיר שווא 
שקד שומר" ואם ה' לא ישמור לנו על הבריאות אז כל 
ההשתדלויות הן הבל וחסרות תועלת, כמו ששמענו כבר 
על אנשים שנזהרו בכל ההשתדלויות ולא יצאו מהבית 

ולא הכניסו אורחים לביתם ובכל זאת נדבקו בנגיף.

נכון שאדם צריך לעשות כל השתדלות שיכולה לעזור, 
אבל אסור לשכוח לרגע שכל ההשתדלות היא רק 
השתדלות והיא לא העיקר, ואסור שזה מה שימלא לנו 
את המוח ואת הלב. מה שממלא את המוח ואת הלב 
של היהודי זה רק אמונה והשגחה, ואז גם ההשתדלות 

תועיל ותעזור.

אמונה בכל מצב

וזה גם בפרנסה. אנשים חושבים שאין להם פרנסה 
בגלל הקורונה או בגלל המצב או בגלל כל מיני "הסברים 
משכנעים ומנומקים", אבל הם שוכחים את האמונה 
הפשוטה שה' זן ומפרנס כל ברייה וברייה, ואין דברים 
שקורים "במקרה". גם במצבים הקשים ביותר צריך 
שרק האמונה תעמוד לנגד עינינו ולא חוקי הטבע או 

ההסתברות או כל הסבר גשמי אחר.

צריכים לדעת שה' אוהב אותנו תמיד ושומר עלינו 
תמיד ואנחנו בידיים שלו לבד, והאמונה הזאת לעולם 

לא תשתנה, בשום מצב ובשום משבר.

ר' יצחק ברייטר, גדול חסידי ברסלב שבפולין, חי 
בתקופה שבין שתי מלחמות העולם הראשונה והשנייה. 
זו הייתה תקופה של שפל כלכלי ור' יצחק איבד את 
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סמכות הורית ומשמעת פרק טו'

"שרהל'ה, את לא מבינה?! את משחקת עם הכפתורים 
של מערכת-המוזיקה והיא תיהרס, תעזבי אותה מייד." 
שרהל'ה בת הארבע משחקת עם כל דבר שעובר 
תחת ידיה. כאשר צועקים עליה, היא נפגעת, נשכבת 

היא  ידיה  בין  טמון  וכשראשה  הריצפה  על 
עוברת לסדרת בכי וצרחות, כל מס' דקות 

הטונים שלה עולים ואיתם גם העצבים 
שלנו... מה נעשה  עם שרהל'ה, היא 
בעיית  זוהי  האם  מקשיבה,  אינה 

משמעת???

ניתוח הבעיה של שרהל'ה

שרהל'ה  של  ה"בעיה"  את  לנתח  ננסה 
שמורכבת מכמה עניינים: 

1. סקרנות- שרהל'ה מגלה עולם חדש ומסתורי בתוך 
המערכת ולכן היא משחקת איתה.

2. חוסר משמעת- אומרים לשרהל'ה כמה פעמים, 
אבל היא מצפצפת. 

3. פינוק- שרהל'ה מפונקת, כנראה שאינה רגילה ואף 
מסרבת לשמוע את המושג "לא". 

4. התמודדות- שרהל'ה מתקשה להתמודד עם קבלת 
מרות ועם בעלי סמכות.

נפרט את ראשי הפרקים

סקרנות- שרהל'ה מגלה עולם חדש ומסתורי בתוך 
המערכת ולכן היא משחקת איתה. זה בהחלט מפריע 
אך לא הייתי מגדיר זאת כ"בעיה", להיפך זוהי מעלה ויש 
לפתח אותה מבלי להזיק לחפצי הבית. חשוב לשוחח 
איתה ולהתעניין: מה בדיוק מסקרן אותה במערכת, 
לקנות לה כל מיני כלים חשמליים שיפתחו ויגרו את 
סקרנותה וחשיבתה וכמובן לאסור עליה לערוך ניסויים 
במערכת (בהתאם למערכת החוקים בבית). חוסר 
משמעת- אומרים לשרהל'ה כמה פעמים, אבל היא 
מצפצפת. סביר להניחשזו בעיית התמודדות של רוב 
ככל ההורים. לכן, נבסס את הרעיון של דרישת המשמעת 
בתודעה של שרהל'ה, נשוחח איתה על כך שקיימים 
חוקים בבית, נהיה יעילים ונקבע חוקים המותאמים 
ליכולות של הילד, נחדיר לילדים שאנחנו מצפים מהם 

לנהוג על פיהם ובמידה ולא-ישאו בתוצאות (בל נשכח 
שאנו צריכים להיות עקביים בנושא). פינוק- שרהל'ה 
מפונקת, כנראה שאינה רגילה ואף מסרבת לשמוע 
את המושג "לא". זה נתון שחשוב לבדוק אותו ברמת 
ההתנהלות שלנו כהורים. במידה ואכן היא מפונקת, 
קצת  ואהבה,  חום  של  מעלות"  שה"מד  כנראה 
השתבש אצלנו. נבדוק אם אנו מעניקים חום 
בכמות רבה מידי או פינוק שלילי וזה מה 
שגרם לשרהל'ה להיות מפונקת. נזכיר, 
המילה  על  מדברים  אנו  שכאשר 
"פינוק" אנו בעצם מתכוונים לשתי 
משמעויות שונות: משמעות חיובית 
ומשמעות שלילית. במשמעות החיובית 
הכוונה למתן תשומת לב, חום ואהבה לילד. 
המתבטא ב: חיבוק, נשיקה, זמן משותף, קריאת 
סיפור לפני השינה, טיול אישי של ההורה והילד, 
משחק משותף ועוד.  ילדים זקוקים מאוד ל"פינוק" 
מהסוג הזה. הורים רבים חוששים להגזים ב"פינוק", פן 
ח"ו יצא ילדם "ילד מפונק", אך צריך לדעת כי בפינוק 
חיובי אין כמעט אפשרות להגזים. ילד שיקבל הרבה 
פינוק מהסוג שנכתב לעיל יהיה ילד מאושר היודע שהוריו 
אוהבים אותו, לא ילד מפונק. ילד מפונק במשמעות 
השלילית הוא ילד תובעני, בכיין ועקשן, החושב שהכל 
מגיע לו וכולם צריכים למלא את רצונו ואם לא אז יש 
לו שיטות "להכריח" את כולם להיענות לדרישתו.  הילד 
המפונק מהסוג השלילי נעשה כזה, לא ממתן תשומת 
לב, חום ואהבה. אלא הוא נעשה כזה, אם הוא מרגיש 
שלהתעקשויותיו ולבכיו יש השפעה עליכם. עודף תשומת 
לב והערכה, לא יהפכו ילד-למפונק. הפיכת ילד למפונק 
אינה תלויה כלל ב-כמה תתנו לו, אלא ב-איך תתנו 
לו. אם הילד יצליח לגרום לכם לשנות את דעתכם או 
לוותר לו, בעזרת בכי ואיומים-הוא יבין שזו דרך טובה 
ומהירה להשפיע עליכם ולכן יעשה זאת שוב ושוב. עם 
ילד מפונק נדרש לבצע עבודה מקצועית על מנת למתן 
אותו ולאזן אצלו את ההתנהגות. התמודדות- שרהל'ה 
מתקשה להתמודד עם קבלת מרות ועם בעלי סמכות. 
נלמד אותה "שליטה עצמית" במצבי לחץ ותסכול. 
נפתח לה את הקשר בין מעשה לתוצאה, על ידי שיחות 
ודוגמאות שיתאימו להבנתה. חשוב מאוד גם "להכין" 
אותה לקראת זה שהיא צריכה להיענש על התנהגות 
מסוימת ולא לשלוף את העונש מהמותן. מטרת העונש 

הוא להעלות לרמת התודעה את המעשה עליו נענשים, 
אין צורך בדברים דרסטיים או ח"ו כואבים. חשוב לזכור, 
שבחינוך אין קסמים וכל פעולה חינוכית דורשת הרבה 
השקעה וסבלנות. אי אפשר להפוך ילד ל"מחונך" בחודש 
אחד ובמיוחד ילד שמתקשה ביכולת שליטה במצבי 
לחץ. אפשר כמובן להשתמש בשיטות פרימיטיביות 
כמו "ענישה מופרזת" אני בטוח שילד שיקבל כל יום 
מכות על אותה הפעולה יחדל ממנה, אך ילד זה הנכנס 
במעיכה ובלחץ לתלם החינוך, דומה לקפיץ מכופף, 

שברגע שיוכל- ישתחרר ויברח.

הרעיון בחינוך הוא: 

לא לתפעל את הילד ולגרום לו בשיטות שונות לבצע 
את רצוננו ולעשות טוב. הרעיון בחינוך הוא להפוך את 
הילד למחונך ע"י רצון עצמי להיות טוב, לגרום לילד 
לרצות ולהפוך למשהו אחר, למשהו יותר טוב, לילד 
מחונך. כאשר ילד מתנהג בצורה שאינה עולה בקנה 
אחד עם הרצון להיות מחונך, וכ"ש כמו במקרה לעיל 
שכבר הילד התרגל להתנהג בהתנהגות שמצריכה טיפול 
ואיזון. עלינו לבצע איתו עבודה מסודרת. לפנות לאיש 
מקצוע, לאזן התנהגות בצורה טובה ואז להתחיל את 
תהליך החינוך המייטבי. המשך הסבר הטיפול בשרהל'ה, 

בע"ה בשבוע הבא.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

(כוונת הבדיחה לבאבות מתחזים בלבד)

קוויטעל  ומסר  אדם  הגיע  אחת  בחתונה 
לבאבא היושב ראשון בשורה, זה התחיל לפתע 
להרצין בכובד ראש, והעביר את הקוויטעל 
ליושב אחריו שגם הוא התחיל לתפוס עליונים 
וגם הוא העביר את זה לבאבא שגם נכנס מייד 
לשרעפי קודש וכו' וכך אחרי שהבאבא האחרון 
בשורה סיים עם הקוויטעל כולו אש להבה לקח 
את זה מאן דהוא להציץ שמה שנכתב בקוויטל 

הפלאים הוא "הַצַלָמִים הגיעו"

העלון מוקדש להצלחת
קאטי אסתר בת לילי לאה
רועי ועדן ושלו נחמן כהן

לע"נ אברהם זוביב בן זוהרה ז"ל

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת

תודה לכם, על המשוב החם
נהננו כל רגע, לקרא את התשובות לסקרים שלכם, אם עדיין לא עניתם, זה הזמן.

גיל:_____
שם מלא:_____________

*בין העונים על הסקר יוגרל מתנה | הזוכה: משה ביבי, ירושלים

שלחו לנו את התשובות למייל
al5308000@gmail.com | או לפקס: 02-5812252
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דרגו את 6 המדורים האהובים עליכם לפי סדר עדיפות:



רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה

טיסה בזכות התודה
שלום וברכה אני ילד כבן 8 ואני רוצה לשתף אתכם 

במה שקרה לנו.

לפני תקופה קצרה, הגענו לנתב"ג מוכנים לנסיעה 
לרבינו הקדוש לעיר אומן שבאוקראינה. חיכיתי הרבה זמן 

לנסיעה הזאת... אך בגלל הקורונה זה התעכב...

הכל  הראשונה,  הביקורת  את  עברנו 
לנו  הודיעה  כשהגענו  בסדר.  היה 

הפקידה שהדרכון שלי פג תוקף!!! 
כיצד??? הרי עשו לי אותה לפני 
מספר חודשים. אימי בודקת ומגלה 

שהכנסנו בטעות את הדרכון של אחי 
הגדול שדומה לי מאוד! מה עושים? 

... הורי נלחצו, היה זה  התחלתי לבכות 
שעתיים לפני הטיסה והבית במרחק של שעה 

מנתב"ג.

אימי החלה לחפש נהגת שתועיל בטובה לעלות 
לביתנו (ברגע אחרון השארנו מפתח!) והנהגת החלה 
לטוס לכיוונינו השעה שהייתה אמורה להגיע אלינו 
היה 10:28 והטיסה ב 11:15! לא היה ברירה אבי עבר 
יחד עם המזוודה והתקדם לכיוון המטוס ואני ואימי 

חיכינו לישועה.

הפקידה הודיעה שנוכל להספיק בעז"ה אם הדרכון 

יגיעה עד 10:28 אך ממש די בלחץ. אבל הדבר הכי חשוב 
הוא שמהרגע שנודע לנו על הטעות לא פסקנו מלומר 
"מזמור לתודה" שאני כבר מכיר בעל פה. ואמרנו לד' 
תודה על היסורים, הצער והטעות שלנו, שהחלפנו בין 
הדרכונים. ידעתי שהכל מחושב מלמעלה והכל מאבא 
שאוהב אותנו!!! הידיעה הזאת מאוד הרגיע אותי...

היינו מתוחים, חיכינו לשליחה שתביא את 
הדרכון וב"ה ב 10:20 הדרכון הגיע. 

בסיעתא דשמיא ד' שלח לנו פקידה 
משמים  מלאך  כמו  לנו  שהייתה 
שליוותה אותנו את כל הדרך עד השער 
יציאה למטוס.  (אמי אומרת שלא הייתה 
יודעת לעשות את הדרך הלא מוכרת לבד 
ובודאי לו בלחץ ובמהירות...) במשך כל הדרך אימי 

ואני הודינו להשם יתברך על הניסים שעושה עימנו.

הגענו לשער ממש אחרונים, הדלת נסגרה אחרינו 
ונסענו...הגענו לטיסה 10 דקות לפני סגירת הדלתות...
וכמובן התרגשנו לפגוש שוב את אבא שלנו כאילו לא 

התראינו שנה...

שוב תודה לד' שזכינו להגיע לרבינו הקדוש בריאים 
ושלמים. ממני יוחי המאושר.

ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

בפרשתינו ה"אבן" נזכרה שלוש פעמים, 
וזאת בענינים שונים ומגוונים. פעמיים האבן היא משל, ופעם 
נוספת יועדה לשימוש. היכן מופיעות אלו האבנים ומהם 

המשלים והנמשלים?

תשובה פרשת שמות: (1) אמו של משה הסתירה אותו 
במשך שלושה חודשים לפני שהניחה אותו בתיבה ביאור 
(שמות ב ב). (2) בסוף הפרשה, משה ואהרן מבקשים מפרעה 
לתת לבני ישראל לצאת לדרך של שלושה ימים במדבר 

כדי לזבוח לה' (שמות ה ג)

נותרנו ללא זוכה, לא התקבלה תשובה נכונה ומלאה, נסו בפעם אחרת.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת שמות: שירה כהן, ירושלים. 

מדור ילדים
שעשועון מגוון



כל הסיבות לאכול תפוז  
כשנמצאים אנו בשיאו של עונת החורף, חודש שבט שבו יחול 
ר"ה לאילנות, ובו מתברכים פירות האילן, מה יותר מתאים 
מלעשות היכרות עם פרי החורף המוכר והחביב עלינו- התפוז, 

ולא בכדי העונה שלו דווקא בחורף.

אבל קודם כל- מהו הערך הקלורי של התפוז? ב-  100 גר' פרי, 
יש כ- 45 קלורית ולכן בתפוז בינוני יש בממוצע כ- 70 קלוריות.

ראשית חשוב לדעת שתפוזים אחראים לחיזוק המערכת 
החיסונית שלנו, הודות לכמות הגדולה של הויטמין c המצוי 
בו, חשוב לציין שבתפוז קיים כמות גדולה של ויטמין c אפילו 
ביחס לפירות הדר אחרים. ויטמין c מגן על התאים על ידי 
סיוע בניטרול רדיקלים חופשיים, ומונע מהתפתחות תאים 

סרטניים בגוף ומחלות לב.

למצבים  הסיכון  את  להפחית  עוזרים  שתפוזים  רק  לא 
בריאותיים כרוניים, אלא הם גם עשויים להגביר את חסינותו 
של האדם כאשר הוא מתמודד עם וירוסים וזיהומים יומיומיים 
כמו שפעת. לא רק זאת, אלא שמחקרים מצביעים כי שתיית 
מיץ תפוזים במשך 60 יום תורמת לירידה של הכולסטרול 

הרע בקרב אנשים עם רמת כולסטרול גבוהה.

תפוזים מכילים סיבים, אשלגן וכולין שתורמים גם כן לבריאות 
הלב ומפחית את הסיכון לחלות במחלות לב שונות.

האשלגן המצוי בתפוז מסייע בהורדת לחץ הדם ומגן מפני 

שבץ.

הסיבים המצויים בתפוז מסייעים 
בין היתר בהורדת רמת הסוכר בדם, 

הוא מחקרים מציינים כי התפוז 
אנשים  עבור  העל  מזון 

מסוכרת. הסובלים 
וכן הסיבים תורמים 

ל, לבריאות מערכת  כו העי

על ירידה במשקל.ובכך משפיעים 

התפוז נאכל בצורתו הטבעית, פלחים, פרוסות ואף 
נסחט כמיץ טרי ועסיסי - ויטמין c הנמצא בתפוז 
נהרס זמן קצר לאחר חשיפה לאוויר ולכן חשוב 

להקפיד לשתות סמוך לזמן הסחיטה.

 זהירות כנימות- המשתמשים בקליפות הדרים- 
יזהרו לשטוף את הקליפה היטב מכנימות המצויות 
בו, ע"י סבון ו"ננס/ ברזלית" כדי להוציא את הכנימות.

 כמה נפלא להתבונן ולראות את השגחת 
הבורא אשר הקדים את הרפואה לעונה הרגישה 

כ"כ ושלח לנו ברב רחמיו את פרי התפוז.

אז זה הזמן להנות מהתפוז, לפני האביב המחיש 
את פעמיו...

מעיין הבריאות
אקטואליה בנושא בריאות
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האם חייב לצאת לעבוד? כיצד ננצל מלשון הרע? ומה עושים כשלא הולך 
ללמוד תורה?

שאלה: עכשיו אני נמצאת בתקופה שאני מובטלת, 
ואני רואה שב"ה נכנס לי כסף כל חודש, ואין לי 
מינוס בבנק, ומגיע השפע עד הבית גם בלי שאני 
הולכת לעבוד. שאלתי היא, האם אני באמת חייבת 
לצאת לעבוד, כי מצד שני כתוב בתורה 'בזעת 

אפיך תאכל לחם'?

תשובה: נכון, אמנם כתוב בתורה 'בזעת אפיך תאכל 
לחם', אבל זהו לא ציווי אלא קללה, זהו עונש. כשאדם 
חי במציאות, שהוא לא זוכה לתקן בה את החטא של 
אדם הראשון, עדיין רובצת עליו הקללה של 'בזעת 
אפיך תאכל לחם', ולכן, הוא מסכן וצריך לעבוד מצאת 
החמה ועד צאת הנשמה. אבל מי שעושה תשובה בכל 
יום, וממילא הוא גם זוכה לתקן את העוון של חטא אדם 

הראשון, עליו לא רובצת שום קללה. 

דבר ראשון חשוב שתדעי שלא מדובר בציווי אלא 
בקללה. והקללה הזו חלה אך ורק על מי שעדיין לא 

עשה תשובה על העוון של חטא אדם הראשון.

דבר שני, בעניין העבודה, לאישה זה ממש הכרחי. 
אמנם אנחנו הגברים יש לנו עבודה של 24 שעות, מחצות 
לילה אנחנו קמים ועובדים את ה', ואע"פ כן לא תמיד 
אנחנו מספיקים לעשות את כל מה שצריכים להספיק 
לעשות. אבל הנשים אין להן כזו עבודה, אין להן הרבה 
מצוות, ולא תמיד יש להן במה להעסיק את עצמן. 
אז מה תעשה אישה, תשתעמם? לא. אישה צריכה 
שתהיה לה תעסוקה, ולא חייב שזו תהיה דווקא עבודה 
עם משכורת, רק העיקר שתהיה לה תעסוקה בחיים. 
שתגשים את עצמה, ותמלא את החיים שלה בדברים 
טובים. כי הבטלה זו סכנת נפשות. כמובן שאישה שרוצה 
ללכת לעבוד, חייב שהעבודה תהיה רק במקום צנוע, 
שבו עובדות רק נשים, ועם שמירה מוחלטת על כל 
כללי הצניעות. זה יכול להיות באמצעות של מעשה 
חסד, קריאת תהילים, שעה התבודדות, העיקר שלא 
תהיה משועממת. כמובן לא לשבת עם הטלפון כל היום, 

כי זו לא תעסוקה, זה רק בזבוז של זמן.

וזה ברור שאת יכולה לקבל פרנסה גם בלי שום 
השתדלות, כנראה שאת עושה בכל יום שעה התבודדות, 
וממילא את זוכה, ולכן יש לך פרנסה בלי השתדלות. 

למה לא? אני מכיר הרבה כאלו שיש להם פרנסה בלי 
שום השתדלות. ובכל אופן, העיקר שתמיד תראי שהיום 

שלך יהיה מלא, ולא תמצאי את עצמך משועממת.

שאלה: איך אפשר להנצל מלשון הרע?

תשובה: כשנכנסתי לישיבה בפעם הראשונה ואמרו לי 
שצריכים ללמוד הלכות לשון הרע, ושזה מועיל לאדם 
שלא ידבר לשון הרע, לא הבנתי בשביל מה. אמרתי 
להם: 'אני לא מבין? צריכים ללמוד שאסור לדבר על 
מישהו?! וכי יש מציאות שמותר לדבר על מישהו?! אני 
לא מבין!'.  אמנם היום אני יודע שאפילו אם אדם בטוח 
שהוא לא יכשל הוא מחויב ללמוד את כל ההלכות.  
אבל אז באמת לא הבנתי בשביל מה צריכים ללמוד 
הלכות לשון הרע, לא מדברים על אף אחד וזה הכל! 

כי כבר אז ה' זיכה אותי שהייתה לי אמונה. ואדם שיש 
לו אמונה למה הוא צריך לדבר על מישהו, או לשמוע 
על מישהו? למה? בשביל מה? הרי אין עוד מלבדו! 
ואין מי שיכול להטיב לי או להרע לי אם לא בגזירת 
הבורא.  גם אם מישהו פגע בי, אין עוד מלבדו! מי פגע 
בי? בורא עולם. אם כן, מה יש לי לדבר על איזה מישהו? 
אני מדבר רק עם ה': "רבונו של עולם, אין עוד מלבדך, 

הוא רק מקל שלך...", וכו'.

בקיצור אדם שחי באמונה הרבה יותר קל לו. ולמעשה 
חז"ל כבר אמרו בגמרא בערכין: "אמר ר' יוֹחָנָן מִשּׁוּם ר' 
יוֹסִי בֶּן זִמְרָא: כָּל הַמְסַפֵּר לָשׁוֹן הָרָע, כְּאִלּוּ כּוֹפֵר בָּעִקָר"! 
ובמדרש מובא: "קָשֶׁה לָשׁוֹן הָרָע שֶׁאֵין אָדָם מוֹצִיאוֹ מִפִּיו 
עַד שֶׁהוּא כּוֹפֵר בָּעִקָּר", כי אדם שיש לו אמונה הוא ישר 
מבין: על מי יש לי לדבר? מה זה עניין שלי בכלל? וכי 
אני מנהל את העולם?! ואם מישהו עשה לי משהו אז 
זה ה' עשה לי – והאדם הוא בסך הכל רק מקל של 
השם יתברך! הפתרון של כל העולם הזה קוראים לו 
אמונה! לכן כדאי שתלמד אמונה בספר 'בגן האמונה', 
ותתפלל על אמונה, וכשתהיה לך אמונה שלמה אתה 
כבר לא תדבר לשון הרע.  כמובן שצריכים תמיד ללמוד 
בספרים של מורנו ורבנו, רבי ישראל מאיר הכהן, ה'חפץ 
חיים', זיע"א. ועל ידי הלימוד, אפילו כמה דקות בכל יום, 
גם כן תהיה לך סיעתא דשמיא גדולה וכבר לא תדבר 
יותר שום לשון הרע. וכמו כל דבר בחיים להוסיף תפילה 

שנזכה לשמור פינו ולשוננו כראוי אמן!.

שאלה: אני מתפלל בכל יום לזכות ללמוד תורה, 
ואע"פ כן זה לא כל כך הולך לי. מה ניתן לעשות 

כבוד הרב?

תשובה: כמובן שהתפילה על הלימוד חשובה והכרחית 
ביותר, אך יחד עם זאת אני מקווה שאתה לפחות מנסה 
ללמוד. כי יש בדיחה על אחד שהיה מתפלל 10 שעות 
ביום שיזכה בפיס, עד שלבסוף אמרו המלאכים לפני 
הקב"ה: "הקב"ה! תן לו לזכות בפיס! תראה כמה שהוא 
מתפלל!". אמר להם הקב"ה: "אני רוצה לתת לו, אבל 
הוא לא קונה כרטיס!". לכן אני מקווה שאתה כן קונה 
כרטיס, והיינו שאתה כן יושב ולומד. כי זה הדבר ראשון 
שעליך לעשות. לקבוע לעצמך עיתים לתורה, שבהם 

אתה יושב ולומד. 

אתה צריך לעשות לעצמך סדרים, במשניות, בהלכה, 
בספרי רבנו, בגמרא, וכו', צריך שיהיו לך סדרים. אתה 
צריך לראות שיהיו לך כל כך הרבה סדרים עד שלא 
יהיה לך זמן אפילו לגרד את הראש. ואם אח"כ, אחרי 
שיהיו לך כל כך הרבה סדרים, גם תתפלל, אז אתה ודאי 
תזכה לתורה. תשב ללמוד תורה! והכי חשוב שתעשה 
לעצמך סדרים! העניין הזה של הדף יומי בספר מסוים, 
זה דף שמציל את האדם מכל הצרות והייסורים של 
העולם הזה.  תעשה לעצמך סדרים אפילו של דף 
אחד בכל יום, בכמה וכמה ספרים.  גם תשתדל להגיד 
תהילים, לגמור אותם אפילו פעם בחודש, וגם ליקוטי 
תפילות, ותזכה לסיים עוד ועוד ספרים, ואתה תראה 

איזה חיים יפים שיהיו לך.

בהצלחה רבה.

שו"ת אקטואלי
השאלות שלכם, התשובות של הרב

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00
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הרה"ק רבי יחיאל מקאזמיר זי"ע נולד בשנת תקל'ה בעיר פלונסק 
שבפולין. כבר בשחר טל ילדותו היה רבי יחזקאל מסתיר עצמו, 
ואף אביו לא הכיר מעלתו, ולכן נסע להחוזה מלובלין שיברכו, אך 
כשנתן לחוזה את הקווטיל, כשהגיע לשמו של רבינו הרים את 
עיניו הק' והסתכל על אביו, האב התרגש מאוד ואמר כי בגללו בא 
לרבי, באשר הילד יחזקאל חלש בלימוד התורה בשונה משאר אחיו 
שעסוקים בתורה, ענה לו החוזה: דע לך כי כאשר תעקוב אחר 
דרכיו של הילד, תדע כי הוא תכשיט של ממש, ועתיד הוא להאיר 
את העולם בתורתו. כשחזר לביתו החל האב לעקוב אחר מעשי 
בנו, ונתגלה כי בנו הולך ומסתתר במערה ועוסק שם בתורה, בעוד 

שנראה לעין כל שהילד אוהב תדיר להתרועע ולשחק עם נערי

אביו היה "הצדיק הנסתר" רבי צבי הירש זי"ע, וממנו 
קיבל תורה, עלה ונתעלה במעלות קדושים וטהורים 

בבית מדרשם של החוזה הק' מלובלין, המגיד 
הק' מקאזניץ, היהודי הק' מפשיסחא, והרה"ק ר' 

שמואל מקארוב.

רבו הרה"ק ר' שמואל מקארוב העיד עליו שרבי 
יחזקאל נולד בטבעו להיות גנב, ושיבר את טבעו, ולקח 

את המדה הזו לעבודת הבורא, ולכן כל עבודתו היתה בדרך 
גניבה והצנע לכת ועוד קדושים ושרפי מעלה.

פעם הגיע הגאון רבי עקיבא איגר זי"ע לעירו של רבי יחזקאל 
מקוזמיר ויצאו כל בני העיר לקבלו וליקח ברכה ממנו, בניהם גם 
היה רבי יחזקאל מקוזמיר זי"ע שהיה עדיין אברך צעיר, וכשלקח רבי 
עקיבא את ידו של רבי יחזקאל, אמר לו שהוא מרגיש כי הוא חסיד, 
ענה לו רבי יחזקאל: "איזה חסיד המתחסד עם קונו, כל מה שהוא 
עושה, הוא עושה רק עם השי"ת שאף אחד זולת קונו לא ידע מזה.

צדיקים דברו בו נשגבות, רבו הרה"ק החוזה מלובלין קרא פעם 
לתלמידיו ואמר להם: מי שרוצה לעצמו את צורתו של אברהם אבינו 
ע"ה, הנה עומד אברך אחד מאחורי התנור- בהצביעו על רבי יחיאל 
מקוזמיר שהיה אז צעיר בימים- "ויש לו צורה של אברהם אבינו ע"ה.

הרה"ק רבי מנחם מענדל מקוצק זי"ע היה ממשיל ואומר: "הראיתם 

מימכם צפור שעומד על גג ומתבודד בפרהסיא לעין כל, כן הוא 
הקדוש, עומד בתוך קהל עם ועדה וחי בהתבודדות"..

החל להנהיג את ישראל זמן מה לאחר הסתלקות רבו החוזה 
הק' מלובלין זי''ע, ועד מהרה נמנה על אחד מגדולי ומאורי הדור, 
ומאבות החסידות בפולין. היה מפורסם בדורו כאיש אלוקים קדוש 
ונורא, פועל ישועות ובעל רוח הקודש, עמוד אש עליו נשענו בני 
ישראל במשך שנות דור כארבעים שנה. בתוך גדולי וגאוני הדור 
אשר הסתופפו בצל קדשו, כמו בעל התפארת שלמה מראדומסק, 
הרה"ק ר' נתן דוד משידלאויצא, רבי מנחם מענדל מווארקא, הגאון 
הקדוש בעל ה"נפש חיה. ועוד שרפי קודש זי"ע, ומצד שני 
המוני פשוטי ותמימי דרך, כולם באו ונתקבצו אליו ונתחממו 

לאורו ונתקרבו על ידו אל הקודש.

הרה"ק רבי יחיאל מקוזמיר לא היה מהדר 
אחר התעניות כמפורסם בעולם, פעם אחד 
בא אליו איש אחד אשר רצה להתענות על 
חטאיו ולסגף עצמו ביותר, אז שחק מאוד ואמר: 
"זה החוטא הניח כבר את נשמתו באדמה ועתה 
רוצה לקבור גם את הגוף, רק העיקר להיזהר מהיום 
והלאה שלא לקלקל עוד ויקבל עליו עול שמים בשמחה 
באהבה" (וראה בליקו"מ ק"ט מעניין התעניות וסיגופים, שאנחה 

שוה יותר מתענית)

תורתו ומשנתו הטהורה פזורה הנה והנה, ובעיקר בספרו הק' 
של נכדו הרה"ק ר' ישראל ממודז'יץ זי''ע ובספרו "בית יעקב" ועוד 

נתקבצו אמרותיו בספר "נחמד מזהב" ובספר "תורת יחזקאל".

רבינו זי"ע עלה למרום בי"ז בשבט תרט"ז, ומנוחתו כבוד בעיר 
קוזמיר, ומדי שנה היו נוהרים המונים להשתטח על קברו ולבקש 

רחמים.

הננו תפילה כי בצוק העיתים הללו נזכה לראות בישועת ישראל 
ובגאולתם האמיתית: אז ימלא שחוק פינו ולשוננו רינה, וזכות רבינו 

הגדול יעמוד לימין ישראל אכי"ר.

ההבדל הדק

העבירות שבין אדם למקום הן חמורות מאד, ומי שלא 
עשה תשובה עליהן, יצטרך להזדכך בייסורים קשים, 
מרים ומרורים, שאי אפשר לתארם ר"ל. אבל בכל 
אופן, אחרי ככלות הכול, אפשרי לכפר לו עליהן, וגם 
התשובה עליהן היא קלה, כי היא רק בינו לבין הקדוש-

ברוך-הוא, והקדוש-ברוך-הוא, ידו פשוטה לקבל 
שבים והוא מוחל וסולח, כמו שאנו אומרים 

בכל יום בתפילה: חנון המרבה לסלוח. 
אבל העבירות שבין אדם לחבירו, גם 

אם עשה תשובה עליהן כלפי הקדוש-
ברוך-הוא, כל זמן שלא פייס את חברו 

שנפגע ממנו, אין לו מחילה.

בשביל להמחיש את ההבדל העצום בין 
מי שיש בידו רק עבירות שבין אדם למקום, 

לבין מי שיש בידו עבירות שבין אדם לחבירו, ננסה 
לצייר בדעתנו שני סוגי אנשים שמגיעים אחרי מותם 

לבית דין של מעלה:

הראשון - אדם שבנה ישיבות, תלמודי תורה, גמחי"ם, 
בתי תמחוי לעניים, עזר לאלמנות וליתומים, עשה הכנסת 
כלה וכו' וכו', וגם ישב בעצמו ולמד בלי סוף, ולמד 
תורה בכמויות וכו' וכו' – כל אחד יצייר במחשבתו מה 
שנחשב אצלו כהצלחה בעבודת הבורא. אבל חיסרון 

אחד "קטן" היה לו: מדי פעם היה כועס, "זורק" איזה 
ביזיון לאדם טרדן שמפריע לו, כאן פוגע, כאן מבזה, כאן 
מצער – לא הרבה. אבל בשורה התחתונה, מסתובבות 

בעולם כמה נפשות שיש להן בליבן עליו.

והנה, אדם זה מגיע לשמיים, ובורא עולם אומר לו: 
בני היקר! הרבה עשית בשבילי בעולם הזה. רצת, 
למדת, קירבת רחוקים וכו'. תורה, גמילות חסדים 
ותפילה, וגם הייתה לך שעה התבודדות בכל 
יום, אבל מה אעשה? לגן עדן אינך יכול 
להיכנס... וגם גיהינום לא יעזור לך. אפילו 
אני בכבודי לא יכול לעזור לך. מדוע? 
משום שפגעת באנשים! באמת בידיים 
לא עשית רע לשום בריה, וגם עשית 
בלי סוף טובות: נתת כסף וכו' וכו'. אבל 
בדיבור שלך, שלא שמרת על פיך, הסתבכת 

קשות.

ואז בורא עולם מונה לפניו את כל האנשים שהוא 
פגע בהם: קיללת את פלוני ופלוני ופלוני וכו', רבת 
עם פלוני ופלוני ופלוני וכו', ציערת את פלוני ופלוני 
וכו', כעסת על פלוני ופלוני וכו', הלבנת את פני פלוני 
ופלוני ופלוני וכו', ביזית את פלוני ופלוני ופלוני וכו' וכו' 
וכו' – כי שם בשמיים רואים הכל ברור – איך כל האנשים 

האלו פגועים ושבורים.

כללו של דבר, בני היקר, הסתבכת הרבה, ואני איני 
יכול לעזור לך בשום דרך, עד שימחלו לך כל אותם 
אנשים שפגעת בהם. ומעתה מה אעשה לך? להחזיר 
אותך ואותם בגלגול, כדי שתפגוש אותם ותפייס אותם? 
מי יודע אם לא תקלקל עוד יותר. אם כן, מה אעשה לך?

ועכשיו נתאר את האדם השני, שהיה פושע גדול בכל 
מה שקשור לבין אדם למקום: עבר עבירות קשות, לא 
צם ביום הכיפורים, אכל טריפות ונבלות ר"ל – לא נפרט 
יותר מדי מחמת כבוד המקום. אבל על כל פנים, בכל 
מה שקשור לבין אדם לחבירו, הוא היה מושלם: כיבד 
כל אדם, לא פגע, לא ציער. דיבר עם כל אדם בעדינות 
ובכבוד וכו' וכו'. כשהוא מגיע לבית דין של מעלה, בוודאי 
דנים אותו על כל עבירה ועבירה, ושולחים אותו להיענש 
ולהזדכך מכל הזוהמה שעליו, אבל סוף כל סוף, מיד 

משנזדכך, הוא נכנס לגן עדן.

נמצא, אותו צדיק ואיש חסד, לא יכול להיכנס לגן 
עדן, ומי יודע אילו גלגולים הוא עוד יצטרך לעבור עד 
שיתקן, אם בכלל יתקן. ואותו בעל עבירה מקבל אומנם 
את עונשו, אבל אחרי זה הוא נכנס מיד לגן עדן, ומקבל 
שכרו מושלם, על אותן המצוות שעשה. מה ההבדל בין 
שתי הדמויות האלו? זה היו לו בעיות עם אנשים, וזה 
לא היו לו בעיות עם אנשים. כי בעיות עם אנשים זה 

הדבר הנורא ביותר שיש.

הסדרה לשלום הבית
מאת  הרב שלום ארוש
052-2240696

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרה"ק ר' יחיאל טאוב 
מקוזמיר זיע"א 
י"ז שבט

שלום הבית שלי
הרב שלום ארוש שליט"א



שיעור חשוב לחיים מאבני הריחיים

הכנס את המיטה שלך אל החדר בו מצויות 
אבני הריחיים. על ידי כך, יהיה הדבר 

מאוס לישון ליד אבני הריחיים והן 
יהפכו ל'גרף של רעי' שאותו 
מותר לטלטל החוצה, כדי שיהיה 

נעים יותר בחדר.

"שמעתי מאבי (הרה"ק רבי מרדכי שרגא מהוסיאטין) 
שהרה"ק רבי משה חיים אפרים מסדילקוב בעל ה'דגל 
מחנה אפרים' - נכדו של הבעל שם טוב הקדוש, אמר: 
חומרות רבות ראיתי אצל יהודי רוסיה שנהגו בהן בימי 

הפסח.

אולם רק אחת מהן מצאה חן בעיניי: החומרה להכין 
מים לכל ימי הפסח לפני הפסח", סיפר הרה"ק רבי 

ישראל מהוסיאטין. 

הרבי מהוסיאטין המשיך לספר: "ואם תשאלו אותי 
- אמר בעל ה'דגל מחנה אפרים' לתלמידיו - מפני מה 
איני נוהג בחומרה זו של הכנת מים לכל ימי הפסח 
מראש? משום שלא ראיתי את זקני, הבעל שם טוב 

הקדוש, נוהג בה". 

בחדרו של הרבי מהוסיאטין שהה באותה עת אחד 
מגדולי חסידי הוסיאטין: הגאון הקדוש רבי יעקב וידנפלד 
מהרימלוב (כא בשבט יום פטירתו), בעל 'כוכב מיעקב' 
(בנו, הגה"ק רבי דוב בעריש וידנפלד, נודע לימים בתארו 

"הרב מטשעבין"). 

ראה הרבי מהוסיאטין שלבעל ה'כוכב מיעקב' יש 
שאלה על דבריו, אך הוא אינו חפץ לפצות פה בנוכחות 
רבו. לכן אמר הרבי "נו?" כרומז לו שיכול הוא לשאול. 

"מבין אני שישנם צדיקים שאינם מעוניינים להפסיק 
חומרות שנהגו בהן אבותיהם, הגם שאינם מבינים בעצמם 
את טעם הדבר", אמר ה'כוכב מיעקב', "אבל איני מבין 
מדוע לא יוכל בעל ה'דגל' לנהוג בחומרה שמוצאת 
חן בעיניו, אף אם לא ראה אותה אצל סבו הקדוש?" 

שמע רבי ישראל מהוסיאטין את שאלת הרב מהרימלוב 
ונענה בסיפור מחז"ל (בגמרא מסכת ביצה דף לו עמוד 

ב): 

האמורא הקדוש אביי גילה בעצם יום השבת שגגו דולף 
מים. רטיבות בבית היא אולי לא כל כך נוראה, אבל בדיוק 
מתחת למקום הדליפה עמדו שתי אבני ריחיים שהיו 
עשויות טיט. הטיפות שהחלו לדלוף עליהן - החלו לשחוק 

אותן 
ט  א ל ל ב א

בטוח. 

ריחיים  י  היו אבנים כבדות אבנ
וגדולות בהן היו טוחנים כל מיני מוצרים, כמו תבלינים 
וחיטים וכדומה. חשש אביי שאם ימשיכו המים לדלוף 
על הריחיים שלו - עד צאת השבת כבר לא יישאר 

מהן מאומה. 

מה עושה יהודי כשיש לו שאלה בהלכה? הולך לרב. 

גם אביי הלך. לרבו, האמורא הקדוש - רב. 

שמע רב את השאלה, והעניק לתלמידו עצה: הכנס 
את המיטה שלך אל החדר בו מצויות אבני הריחיים. 
על ידי כך, יהיה הדבר מאוס לישון ליד אבני הריחיים 
והן יהפכו ל'גרף של רעי' שאותו מותר לטלטל החוצה, 

כדי שיהיה נעים יותר בחדר. 

שמע אביי את הפתרון ותהה: נכון הדבר שמותר 
להוציא 'גרף של רעי' החוצה, אבל האם מותר לעשות 

כך לכתחילה?!

עיין אביי בדברי רב עוד ועוד, ופתאום באו לבשר 
לו מביתו: אבני הריחיים התפוררו לחלוטין ואין דרך 

עוד לתקן אותן... 

נענה אביי ואמר: הנזק הגדול שאירע לי, הגיע לי בגלל 
שעברתי על דברי רבי. אילו שמעתי בקולו - הייתי מרוויח.

סיום הרה"ק מהוסיאטין את סיפורו והשיב לבעל 
ה'כוכב מיעקב' על שאלתו במסר חשוב לכל יהודי 
באמונת חכמים: "מסיפור זה נלמד שאין ראוי לו ליהודי 

להחמיר בדברים שבהם נהג רבו להקל.

יש ללכת אחרי הוראות הרב לקולא ולחומרא ולא 
לחשוב שאנחנו מבינים טוב יותר"...

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

מקור פרנסתו. בעיניים גשמיות הוא היה בבעיה 
קשה מאוד, אבל לא חסיד נלהב כר' יצחק ייתן 
לעצמו להתבלבל ממציאות גשמית. הוא כבר חי 
באור הגאולה של רבי נחמן והיה דבוק כל כולו 
באמונה מוחלטת בה', ואמר לעצמו: "הפרנסה לא 
מוטלת עלי, על ה' מוטל לפרנס אותי. ואילו עלי 
מוטל לעבוד את ה'. אם אני אעשה את המוטל עלי, 

חזקה על בורא העולם שיעשה את המוטל עליו".

הוא כמובן חיפש עבודה, אבל זו הייתה תקופה שבה 
אלפים פוטרו ולא היו מקומות עבודה חדשים. ולכן 
השקיע את כל מרצו וזמנו בלימוד התורה ובעבודת 
ה', בתפילה באריכות ובזיכוי הרבים, מתוך אמונה 
שלימה שזה כל תפקידו. ככל שהמצב בבית הלך 
ונעשה קשה יותר, התחזק ר' יצחק בעבודתו ביתר 
שאת וביתר עוז. ואכן צלח את התקופה הקשה 
הוא בניסי ניסים וראה כיצד פרנסתו מגיעה אליו 

בהשגחות מופלאות.

גם עכשיו בתקופת הקורונה. מי שמחליט להסתכל 
על המציאות הגשמית מיד נופל לבכיינות ולאומללות, 
ומתחיל לרחם על עצמו ועל מצבו ועל מצב עם 
ישראל הקשה. אבל מי שחי באמונה רואה בתקופה 
הזאת השגחות והזדמנות פז לעבוד את ה' ולהתקרב 

אליו באמת.

להחזיק מעמד

ואסיים במעשה קטן עם מוסר גדול שקרה לר' 
יצחק ברייטר באותה תקופה. ר' יצחק ישב בבית 
המדרש ולמד בהתמדה, ניגש אליו יהודי שידע על 
מצבו הדחוק והניח לפניו נדבה הגונה. ר' יצחק הודה 

לו ומיד חזר ללימודו והנדיב פנה לצאת.

לפתע חזר הנדיב וניגש שוב לר' יצחק וביקש את 
סליחתו: "האם ניתן לשאול שאלה שמציקה לי?" 
שָאַל. ר' יצחק הנהן, והנדיב המשיך: "כתוב 'ולא ראיתי 
צדיק נעזב וזרעו מבקש לחם', איך זה יכול להיות 
שאתה צדיק ועובד ה' כל כך גדול ובביתך אין לחם?"

ענה לו ר' יצחק: 

"התשובה לשאלתך נמצאת בפסוק עצמו: וכי 
אני פניתי אליך וביקשתי לחם?! מעודי לא ביקשתי 
לחם משום ברייה, ואתה תעיד על כך שבאת לכאן 
מרצונך החופשי בהשגחה פרטית כפי שכיוונו אותך 
משמיים ולא ביקשתי ממך מאומה. אבל צא לרחוב 
המרכזי של וארשה ותראה שליד חנותו של אחד 
מעשירי העיר עומד בנו של העשיר וקורא לעוברים 
ולשבים להיכנס לחנותו של אביו – הנה הוא עשיר 

גדול וזרעו מבקש לחם..."

 בני ישראל היקרים, תחזיקו מעמד. אל תתבלבלו 
מהמציאות לרגע אחד. אל תשכחו שאנחנו אך ורק 
בידיים של בורא עולם, אנחנו מושגחים בהשגחה 
לפרנסתנו,  צרכינו,  לכל  שדואג  מי  יש  פרטית. 
לבריאותנו ולבטחוננו. ואם אנחנו רוצים חיים בלי 
צער וייסורים כלל, צריכים רק לחזור ולשנן את 
זה ולהחדיר את האמונה וההשגחה היטב למוחנו 

וללבבנו. רק זה נקרא לצאת מהגלות באמת!



 שאלות שנשאלו בקו ההלכה

אכלתי מיני מזונות ובירכתי ”בורא נפשות“ 
האם יצאתי ידי חובה או שצריך לחזור ולברך 

”ברכת מעין שלש“?

מצאנו לגבי ברכת שהכל שפוטרת את שאר 
הברכות כי היא ברכה כוללת, אבל במקרה 

שבירך בורא נפשות במקום מעין שלש 
צריך לחזור ולברך שוב, כי ברכת ”בורא 
נפשות“ אינה פוטרת שאר ברכות. חזון 

עובדיה (ט“ו בשבט עמ‘ רס“ב – רס“ג).

שמעתי שיש איסור לשתות מים 
יחד עם אכילת דגים האם נכון הדבר 

ומה המקור לכך?

מבואר בתוספות (מועד קטן יא. דיבור המתחיל כוורא) שיש 
חשש סכנה לשתות מים יחד עם אכילת הדגים, והביאו 
כף החיים. סימן ק“ע (סעיף קטן ע“ט) אמנם בספר חוט שני 
(שבת חלק ד‘ עמוד שצ“ט) מבואר שמכיון שהרופאים אינם 

מודים שיש בזה סכנה לכן אין איסור בזמנינו, אבל מכל 
מקום המחמיר תבוא עליו ברכה.

מקומות מערבים  בזמן האחרון בהרבה 
חמוציות בסלטים וכדומה, רציתי לשאול 
האם חמוציות נחשבות לפרי עץ או פרי 

האדמה?

יש לברך עליהם בורא פרי העץ. והנה הרב 
שלמה זלמן אויערבך (וזאת הברכה עמוד 379) 
כותב לברך אדמה מכיון מכיון שזה שיח 
נמוך שכתב המשנה ברורה (סימן ר“ג סק“ה), 
שעל פירות היוצאים משיח נמוך מברכים 
בורא פרי האדמה, אבל הרב אלישיב (מובא 
בשו“ת ישא יוסף) כתב מכיון שכיום זה פרי חשוב 

שמגישים אותו בסעודות חשובות, יש לברך על זה 
בורא פרי עץ, וכן פסק הראשון לציון הגאון הרב יצחק 

יוסף שליט“א (ברכה נאמנה עמוד תתס“ו).

ישנתי ברכב והיה מתחת הכסא אוכל המונח 
בתוך שקית האם מותר לאוכלו, והאם יש 
הבדל בין אם האוכל היה מכוסה או מגולה?

אף שלכתחילה צריך להיזהר שלא יהיו מאכלים 
תחת הכיסא שיושן עליו, מכל מקום להלכה אף אם 

ישן על הכיסא והיו תחתיו מאכלים יכול לאוכלם, אפי‘ 
אם האוכל היה גלוי בלי כיסוי. שו“ת שבט הקהתי (חלק ד‘ סימן 

ר“ב) ועיין בהליכות עולם (חלק א‘ עמוד ס“ז).

קניתי צ‘יפס מחנות שווארמה, המוכר אמר 
לי שהצ‘יפס טוגן בשמן שטיגנו בו מקודם לכן 
קציצות בשר, האם אני צריך להמתין שש 
שעות, או שאפשר לאכול חלבי קודם לכן?

הצ‘יפס הזה מוגדר כ“תבשיל של בשר“ והמנהג להמתין 
שש שעות אף במקרה זה. בית יוסף (אורח חיים סימן קע“ג). בן 
איש חי (שנה שניה פרשת שלח אות ט) הליכות עולם (חלק ז‘ עמוד כ“ט).

לא כיוונתי את השעון שבת כראוי, וכעת החשמל 
אמור להידלק באמצע הלילה, ואני רוצה ללחוץ 
על הזיזים ולהמשיך את המצב שהחשמל יישאר 

כבוי כל הלילה האם ישנה אפשרות כזו?

מעיקר הדין מותר להמשיך מצב קיים, דהיינו שאם 
השעון מכובה כעת ורוצה להמשיך את כיבויו ולוחץ 
על הזיזים כדי שימשיך להיות מכובה, מותר לעשות 
כן, כי אין מוקצה במחובר לקרקע, אמנם מכיון שיש 
חולקים בדבר לכן יעשה תנאי מערב שבת שאחר 
כיבוי החשמל יוכל להזיז את הכפתור החשמלי כדי 
שלא ידלק אחר כך, ותנאי אחד מועל לכל השנה. חזון 

עובדיה (שבת ג‘ עמוד ק“צ).

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

נבראנו חסרים בכדי שנצטרך להתפלל בכל יום
בפרשתינו אנו לומדים על ירידת המן לישראל כמו 
שכתוב (שמות טז) וַיֹּאמֶר ה' אֶל משֶׁה הִנְנִי מַמְטִיר 
לָכֶם לֶחֶם מִן הַשָּׁמָיִם וְיָצָא הָעָם וְלָקְטוּ דְּבַר יוֹם בְּיוֹמוֹ..."

מובא בגמ' (יומא עו) שאלו התלמידים את רבי שמעון 
בן יוחאי: מפני מה לא ירד להם לישראל מן פעם אחת 
בשנה? אמר להם: אמשול לכם משל למה הדבר דומה, 
למלך בשר ודם שיש לו בן אחד, פסק לו מזונותיו פעם 
אחת בשנה, ולא היה מקביל פני אביו אלא פעם אחת 
בשנה, עמד ופסק מזונותיו בכל יום, והיה מקביל פני אביו 
כל יום. אף ישראל, מי שיש לו ארבעה וחמישה בנים היה 
דואג ואומר: שמא לא ירד מן למחר, ונמצאו כולם מתים 
ברעב. נמצאו כולן מכוונים את ליבם לאביהם שבשמים.

מבואר, שתכלית התפילה ובקשת הצרכים היא בכדי 
שנכוון את לבנו לאבינו שבשמים. הקב״ה נתן לבני 
ישראל את מזונותיהם בכל יום עבור אותו היום בלבד, 
כדי שיצטרכו בכל יום לבקש צרכיהם מחדש, ועל ידי 

זה יכוונו ליבם לבורא העולם.

נמצא שיסוד ענין התפילה הוא להשריש בנו את 
ההכרה כי הכל מאת הקב״ה, ולהביא אותנו למצב שנהיה 
קשורים לבורא. ויותר מכך, הדרך להגיע להכרה זו היא 
דווקא על ידי התפילה ובקשת הצרכים. וביאור העניין 
הוא, כי עולמנו הוא עולם העשייה, ורק על ידי המעשים 

נקנית שלימות בנפש. כשם שבכל ענייני התורה והמצוות 
צריך עשיה דווקא, כן הוא גם בעניין ההכרה בבורא 
עולם, רק על ידי המעשה - התפילה, קונים הכרה זו. 
ולכן גם אחרי קנית הידיעה מצד הלימוד וההתבוננות 
בגדלות ה׳ ובאמירת פסוקי דזמרה וכל השבחים שלפני 
התפילה, עדיין צריכים אנו את המעשה - ההתקרבות 
והכניעה לבורא בתפילה ותחנונים שיספק צרכינו, כדי 

שההכרה בה׳ תשתרש בעומק נפשנו.

נמצא שמטרת בריאתנו חסרי כל, הצריכים תמיד 
לפנות לבורא, היא לטובתינו, כדי שנצטרך להתפלל 
ולהיכנע לפניו יתברך בבקשת צרכינו ובכך נחזק את 
 - אליו  קשורים  ונהיה  הקב״ה,  מיד  שהכל  הכרתנו 

מקבילים פניו בכל יום.

ויש לשאול שאלה אם הקב"ה יודע כבר את כל צרכינו 
מדוע צריכים אנו להתפלל?

אלא, צריך לדעת שהעיקר התענוג שיש לקב"ה זה 
להשפיע שפע לעולם. כי "יותר משהעגל רוצה לינק, 
הפרה רוצה להיניק", והקדוש ברוך הוא ברא את כל 
העולם, בשביל להשפיע רב טוב לישראל. והרבה יותר 
ממה שהאדם רוצה שפע, הקדוש ברוך הוא רוצה לתת 
לו שפע, כמובא בליקוטי מוהר"ן (תורה ק"ב): "העניין 
הוא, כי כל מה שברא הקדוש-ברוך-הוא, לא ברא אלא 

לכבודו (אבות פ"ו), כדי לגלות מלכותו, ועל-ידי זה 
נכפפין הקליפות תחת השכינה. ובאיזה עניין נתגלתה 
מלכותו? כשמשפיע רב טוב לישראל, אז מודים כל 
אחד ואחד כי מלכותו בכל משלה. (תהלים קג) ובמה 
יכולים להוריד השפע? על-ידי התפילות, כי התיבות 
הם כלים לקבל השפע, ועל-כן כל אחד ייזהר בתפלתו, 
שיתפלל באופן שיוכל לעורר השפע בעולם, על-דרך 
שאמרו רבותינו זיכרונם לברכה (סנהדרין לז) חיב כל 

אדם לומר: בשבילי נברא העולם”.

סִפֵּר מוֹהַרְנַ"תְּ זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה, קֹדֶם שֶׁנִּתְקַרַבְתִּי 
לְרַבֵּנוּ זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה, כִּמְעַט הָיִיתִי רָחוֹק מִלִמּוּד, 
בִּשְׁבִיל שֶׁרְצוֹנִי הָיָה לִהְיוֹת בֵּין הַמַּתְמִידִים וְכֵיוָן 
כְּשֶׁבָּאתִי לְבֵית הַמִּדְרָשׁ וְנִזְדַּמֵּן לִי אֵיזוֹ מְנִיעָה וְא 
הָיִיתִי יָכוֹל תֵּיכֶף לִלְמדֹ הִתְיָאַשְׁתִּי מִיּוֹם זֶה, וְחָשַׁבְתִּי 
שֶׁהַהַתְמָדָה תַּתְחִיל מִיּוֹם שֵׁנִי, וְכֵן אֵרַע לִי בְּיוֹם שֵׁנִי 
בְּאוֹפַנִּים אֲחֵרִים, וְכֵן בְּיוֹם שְׁלִישִׁי, עַד שֶׁנָּפַלְתִּי לְיֵאוּשׁ 
וְנַעֲשֵׂיתִי בַּטְלָן גָּמוּר. אָמְנָם כְּשֶׁנִּתְקָרַבְתִּי לְרַבֵּנוּ 
זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה אָמַר לִי אוֹדוֹת זֶה:,"מְעַט גַּם טוֹב". 
אַחַר-כָּ כְּשֶׁבָּאתִי לְבֵית הַמִּדְרָשׁ וְרָאִיתִי שֶׁאינִי 
יָכוֹל לִלְמֹד הַרְבֵּה כִּי אִם מְעַט, וְנִזְכַּרְתִּי בְּדִבְרֵי 
 רַבֵּנוּ זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה שֶׁאָמַר: "אַבִּיסֶעלֶע אִיז אוֹי
גוּט", וּבְכֵן לָמַדְתִּי מְעַט, אַחַר-כָּ אָמַרְתִּי אֶלְמַד עוֹד 
מְעַט, וְלָמַדְתִּי עוֹד מְעַט וְעוֹד מְעַט עַד שֶׁנַּעֲשֵׂיתִי 

מַתְמִיד. (- קוּנְטְרֵס יְמֵי הַתְּלָאוֹת).


